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وقتی خبرهای ضد و نقیض از بیماری سرطان 
فرج الله سلحشــور آمد با او تماس گرفتم و جویای 
احوالش شدم. در جریان کسب اطلاعات از سناریوی 
سریال حضرت موسی)ع( موضوع عارضه ریوی را 
مطرح کردم؛ او مثل همیشــه با روی خوش و آن 
ادبیات همیشگی دغدغه مندش این طور پاسخ ما را 
داد: »خداوند به بنده اش هرچه می دهد نعمت است، 
شاید در این سرطان ریه هم حکمتی باشدکه بنده 

حقیری چون من از درک آن عاجزم!«  
اما آخرین باری که این رزمنده میدان ســخت 
مقابله با جنگ نرم در سینمای ایران را دیدم، بسیار 
رنجور و آزرده خاطر شدم. زیرا سلحشور پرتحرک و 
با صلابت این بار روی صندلی چرخ دار نشسته بود. 
همواره توصیه اش این بود که مراقب نفوذ استکبار 
و صهیونیســم در هنر هفتم  باشید؛  چرا که برخی 
سعی دارند اهداف شوم خودشان را در پرده  نقره ای 
به کرســی بنشانند. همان طور که وقتی با محمود 
پاک نیت و پروانه معصومی و اسماعیل سلطانیان، 
بازیگران خوش نام عرصه تلویزیون و سینما درباره 
تجربیات و خاطرات حضورشان در سریال »یوسف 
پیامبر)ع(« صحبت کردیم؛ آن ها هم این اعتقاد را 
داشتند که مردم هیچ گاه فراموش نخواهند کرد که 
این مرد انقلابی هنر هفتم یا علمدار سینمای دینی 
و مذهبی چقدر در میدان مقابله با غرض ورزی  های 
سیاســی و نگرش های منفعت   طلبانه غربی تلاش 
کــرد. از طرفــی هــم مخاطب آن ســکانس ها و 
میزانسن های زیبای دینی، هرگز فراموش نخواهد 
شــد؛ همان تصاویری که به ظنّ بسیاری، توانست 
در تقویت بنیه  معنوی جامعه تأثیرگذار باشــد. در 
این مجال،گــپ و گفتی با بازیگران نقش حضرت 
یعقوب)ع(، تیه و کیمونی کاهن، نگاهی به زندگی 
حرفه ای کارگردان متعهد و ارزشــی کشور، استاد 

فرج الله سلحشور داشتیم.
با پول خود به دیگران وام می داد

محمــود پاک نیت بازیگر نقش حضرت یعقوب 
در سریال »یوسف پیامبر)ع(« از تجربه و خاطرات 
چهار ســاله بازی خود در این سریال قرآنی بزرگ 
گفت؛ وی تصریح کرد: استاد سلحشور یک انسان 
صاف و پاک بود؛ در کمتر از چهار سال که با ایشان 
در مقام بازیگری نقش حضرت یعقوب)ع( فعالیت 
داشتم بسیار جدی و بابرنامه بودند. واقعاً کسانی که 
با ایشان کار می کردند را دوست می داشت و به آن ها 
محبت می کرد. برای حاج  فرج فرق نمی کرد که من 
سیاه لشکر باشم و یا بازیگر نقش اول و یا درجه دوم! 
همه برای او یکسان بودند. واقعاً آن ویژگی هایی که 
در اسلام بر آن تأکید شده که تبعیض قائل نشویم 
و همه یکســان هستند و اگر کسی را هم بخواهیم 

سلحشور؛ 
آبروی 

سینمای ایران

گفت وگو با محمود پاک نیت، 
پروانه معصومی و اسماعیل سلطانیان

مجتبی برزگر

جدا کنیم از عمل او این تفکیک انجام می شــود؛ 
ایشان جزء کســانی بودند که این مسائل را واقعاً 

عمل می کردند. 
وی افزود: یادم می آید آن زمان ما تابســتان ها 
در شهرک دفاع مقدس قسمت های خارجی کار را 
می گرفتیم. روزی بــود که یک دفعه 700 تا 800 
سیاهی لشکر داشــتیم و گرمای تابستان در محل 
کار ما در کویر، وحشتناک بود. اعضای سیاهی لشکر 
و بازیگرهای اصلی همواره زیر آفتاب بودند و ســر 
ساعت 12 که کار تعطیل می شد ایشان می گفتند 

پاک نیــت درباره صراحت گفتار سلحشــور و 
گلایه های او از انحراف ســینمای ایران، افزود: من 
با ایشــان صحبت کردم و گفت که در مصاحبه ای 
که منتشــر شده، خبرنگار، مطلب را تحریف کرده 
اســت. البته صراحت کلام داشت اما به شخصیتی 
بی احترامی نمی کرد. وقتی من با او صحبت کردم 
گفت این حرف ها را نگفته . باور کنید همسر بنده 
و کتایــون ریاحی و بانوان دیگر با سلحشــور کار  
می کردند؛ او هیچ گاه بــه بانوان بی احترامی نکرد. 
من اصلًا نمی توانســتم ایــن مصاحبه را باور کنم؛ 

واقعاً هم صحت نداشت.
وی افزود: فرج الله سلحشور هم بازیگر خوبی بود 
و هم کارگردان شایسته ای! چون قبل از کارگردانی، 
بیشتر بازی می کرد. البته در سریال»ایوب پیامبر« 
هم کارگردانی کــرده بود و هم بازیگری؛ ولی من 

کارگردانی ایشان را بیشتر دوست داشتم. 
پاک نیــت در پایان، درباره ســکانس محبوب 
سلحشور از نقش حضرت یعقوب)ع(، گفت: فرج الله 

اول افراد سیاهی لشکر بروند در سوله های مشخص 
شــده غذا بخورنــد و بعد هنرپیشــه های اصلی و 
گروه های فنی که به تعبیر ایشان خودمانی ها بودند! 
جالب است بدانید روزهایی که سیاهی لشکر داشتیم 

بهترین غذاها را تهیه می کردند. 
بازیگر نقش حضرت یعقوب در سریال یوسف 
پیامبر، تاکید کرد: فرج الله سلحشور فردی بود که 
کار را بــا یک آیه قرآن آغاز می کرد و پایان آن نیز 
با یک صلوات بود. به هر حال فضا، فضای انســانی 
و روحانی و خاصی بود. من در مدتی که با ایشــان 
همکاری کردم لذت بــردم از کار، اخلاق، رفتار و 
منش ایشان! بعد از پایان کار، از صدا و سیما جایزه 
گرفتند و همه را به ســکه تبدیل کردند و به تمام 
افراد غیر از بازیگران اصلی، دادند. همان شبی که 
در هتل انقلاب ضیافتی برای تجلیل از عوامل سریال 
»یوسف پیامبر)ع(« برپا شد این هدیه ها را دادند. 
حتــی در زمانی که با ایشــان کار می کردیم مبلغ 
کمی از دســتمزد خودش را برمی داشت و بقیه را 
در صندوقی به مدیر تولید واگذار می کرد و می گفت 
هرکه می خواهد ازدواج کند، وام بگیرد و یا خانه ای 
اجــاره کند بیاید از ایــن پولی که در این صندوق 
گذاشته ام برداشت کند. با پول خودش به بچه ها وام 
می داد. آدم خاصی بود و کمتر در سینمای حرفه ای 

خودمان چنین افراد بزرگ و انسانی را دیده ایم. 

سلحشــور به عنوان یک کارگردان، تمام لحظات 
کار را دوســت داشت. یعنی این گونه نبود که یک 
ســکانس را بیش از سکانس دیگری دوست بدارد. 
یــادم نمی رود، در رابطه با حضرت یعقوب وقتی با 
من صحبت می کرد می گفت این شخصیت لبه تیغ 

اســت، اگر خوب درنیاید پرت می شود؛ یعنی باید 
آن چیزی بشــود که واقعیــت دارد. در واقع، باید 
واقعیت این شخصیت به تماشاگر نشان داده شود 
و احســاس نکند یک تصنع به بازی درآمده است. 
سکانس معروف ملاقات حضرت یعقوب و حضرت 
یوســف پس از سال ها فراق برایش بسیار مهم بود 
و می گفت باید این ســکانس خوب دربیاید و اوج 

کار من است.
یک مسلمان تمام عیار

پروانــه معصومی بازیگر نقش تیه در ســریال 
»یوسف پیامبر)ع(« نیز درباره تجربه کار با فرج الله 
سلحشورگفت: سلحشــور یک مسلمان تمام عیار 
بود. آدم ها را به یک چشم می نگریست. هیچ وقت 
در برخــورد با آدم ها تبعیض قائل نمی شــد. مثلا 
بین بازیگر نقش اول و سایر بازیگران هیچ گاه فرق 

نمی گذاشت.
وی افزود: در مراســم تقدیر از عوامل ســریال 
»یوسف پیامبر)ع(« که توسط مدیریت صدا و سیما 

برگزار شــده بود، فقط عده محدودی دعوت شده 
بودند. به همین دلیل هم آقای سلحشور، خودش 
یک مراسم برای بقیه عواملی که در آن مراسم دعوت 

نشده بودند برگزار کرد و از آنها هم تقدیر کرد.
معصومی اظهار داشت: آقای سلحشور هر روز 
کارش را با قرائت قرآن آغاز می کرد. البته من مدت 
کوتاهی حدود چهار ، پنج ماه با ایشــان در تولید 
سریال »یوسف پیامبر« همکاری می کردم. روز اول 
کــه آمدم دیدم صدای قرائت قرآن می آید. صدا به 
قدری رسا و زیبا بود که ابتدا فکر کردم رادیو قرآن 

روشن است، اما بعد گفتند که آقای سلحشور درحال 
قرائت قرآن است. او هر روز که سر کار می آمد، قبل 
از اینکه کارش را شــروع کند، قرآن می خواند. در 
سفری هم که به عراق داشتیم، ایشان مصاحبه ای 
کــرد و گفت که هر چه دارد از قرآن اســت. این 
حرف را از ته دل مــی زد. واقعا قرآن برای او همه 
چیز بود. همیشه همراهش یک قرآن داشت و دائم 

قرآن می خواند.
وی در پایــان گفت: در تمــام طول همکاری 
با سلحشــور، هیچ گاه صدای بلند و عصبانی از او 
نشــنیدم. حتی اگر هم نسبت به مسئله ای گلایه 

داشت، با خوش رویی آن را حل و فصل می کرد.
در کنار او احساس امنیت می کردیم

اسماعیل سلطانیان که چندی هم خودش در 
بیمارســتان امیرالمومنین)ع( اراک بستری بود و 
تحت عمل جراحی قــرار گرفت گفت که آخرین 
پیامک خود برای سلحشور را وقتی برای وی فرستاد 
که خودش در بخش آی ســی یو بستری بود. او از 
دوســتی دیرینه اش با سلحشور گفت.  گفت که 
برای اولین بار حین اجرای نمایشــی به نام »شب 
آخر« حاج فرج را ملاقات کرده است. این تئاتر به 
گفته بازیگر نقش کیمونی کاهن، توسط دانشکده 
هنرهای دراماتیک به اجرا درآمد. در ســال هایی 
کــه با حوزه هنری همکاری می کــرد، دامنه این 

ارتباط گسترد ه تر شد. وی درباره تجربه با فرج الله 
سلحشور در سریال »یوسف پیامبر)ع(« تصریح کرد: 
تجربه، تجربه خیلی موفقی بود و برای اولین بار در 
کاری که خود مرحوم فرج الله سلحشور کارگردانی 
می کرد حضور داشتم. صادقانه بگویم؛ کارگردانی 
خیلی روان، راحت و بدون استرس و تنش و بدون 
مسائل حاشــیه ای داشت. برنامه ریزی اش دقیق و 

حساب شده  بود. 
وی افــزود: هیچ اجبــاری در ادای واجبات و 
مستحبات برای دیگران نداشت. برخلاف شایعاتی 
که یک عده راه انداخته بودندکه  بچه ها را برای نماز 
خواندن اجبار می کردند، اصلًا چنین مسائلی نبود. 
سلطانیان تاکید کرد: سلحشور در پروژه »یوسف 
پیامبر)ع(« فضایی بســیار دوســتانه و صمیمی 
ایجــاد کرده بود، به طوری کــه هیچ گاه اختلافی 
بیــن بازیگران و کادر فنی به وجود نیامد. در حین 
کار، یکــی دو حادثه پیش آمد که اگر معجزه خود 
حضرت یوسف)ع( و رفتار و اخلاق و منش سلحشور  
و شورجه نبود، مطمئناً به فاجعه های تلخی منجر 
می شــد. معجزه خود حضرت یوسف را باور کنید؛ 
من با آن لباس اندک وسر تراشیده کار می کردم اما 

در زمستان و در تابستان سرما نخوردم. 
وی ادامه داد: سلحشور با طمأنینه کار می کرد 
و موقع کار با او احساس امنیت داشتیم. واقعاً باور 
کنید کوچک ترین استرســی به من به عنوان یک 
بازیگر وارد نمی شد و با آرامش کارم را انجام می دادم. 
این بازیگر با اشــاره بــه تجربه خوب بازیگری 
فرج الله سلحشــور و تاثیر آن در امــر کارگردانی، 
خاطرنشــان کرد: تجربه بازیگری سلحشور سبب 
شد تا کار تصویربرداری با آن همه بازیگر، با حداقل 
برداشــت ممکن انجام شود. سلحشور واقعاً جنس 

بازیگر را می شناخت.
بازیگر نقش کیمونی کاهن، افزود: در خداحافظی 
کتایــون ریاحی که بعد از کار داشــتند می توانید 
بســیاری از حرف های بنده را تصدیق کنید. روزی 
که می خواستند از عوامل سریال »یوسف پیامبر)ع(« 
تقدیر کنند حرف دل همه ما را عنوان کردند. درباره 
مسائل مادی ما بازیگران و عوامل فیلم در اکثر اوقات 
دچار مشکل می شویم و بی تعهدی می بینیم. اما در 
ایــن پروژه پایان هر ماه با پول نقد به ســر صحنه 
می آمد و با عوامل تسویه حساب می شد. از طرفی، 

عدالت سلحشور نیز در این راستا مثال زدنی بود. 
وی در پاســخ به این ســوال که سلحشور را 
بنیانگذار ســینمای دینی و مذهبــی می دانید، 
خاطرنشان کرد: شاید کســانی شروع کننده این 
عرصه باشند اما سلحشور در این عرصه پررنگ تر 

کار کرد. 

* باتوجه به دشواری و زمان بر بودن سریال های 
مذهبی- تاریخی، چرا فقط در این زمینه فعالیت 

می کنید و سایر ژانرها را تجربه نمی کنید؟
راســتش را بخواهیــد من خیلی عاشــق ســینما و 
فیلمســازی نیستم. دلیل ساخت قصه های قرآنی هم این 
اســت که دیدم چاره ای نیست و باید الگو ارائه دهیم و از 
این طریق حرفی برای گفتن داشته باشیم. هدف فیلمسازی 

نیست، بلکه الگوسازی است.
  * از نظــرات بینندگان یوســف پیامبر در 
کشورهاي مختلف و میزان رضایت آنها اطلاع دارید؟
طبق آخرین نظرسنجي، 92 درصد بینندگان خارجي 
از یوسف پیامبر رضایت دارند که مشابه آمار داخلي است. 
همچنین به تازگي از سوي رئیس مسلمانان تایلند هدیه اي 
ارسال شده و از یوسف پیامبر تقدیر کرده است. در پیام او 
عنوان شده است که علاوه بر مسلمانان، سایر فرق مذهبي 

و حتي بودایي ها نیز به این سریال توجه کرده اند.
* آیا مدرک و ســندی دال بر اینکه »یوسف 
پیامبر)ع(« پر بیننده ترین سریال جهان است دارید؟

طبق گزارشی که مسئول جشنواره رادیو و تلویزیون های 
کشورهای اســلامی داده بود، این سریال تاکنون در 90 
شبکه تلویزیونی در جهان پخش شده است. 90 شبکه ای که 
حدود شش میلیارد نفر را پوشش می دهند. در کشور خود 
ما وقتی برای بار اول این سریال پخش شد، 82/۵ درصد 
مردم آن را تماشــا کردند. اگر همین آمار را با شبکه های 
جهانی تطبیق دهیم، حدود پنج میلیارد نفر آن را دیده اند.
* به جز مردم عادي، نظر سیاستمداران خارجي 

درباره سریال یوسف پیامبر چیست؟
    - در لبنان و در جلسه اي با سیدحسن نصرالله )دبیر 
کل جنبش مقاومت اســلامي لبنان( و در عراق با مقامات 
آن کشــور صحبت کردم که این سریال را بسیار دوست 
داشــتند و آن را تایید مي کردند. به طوري که سیدحسن 
نصرالله، تاثیرپذیري از این سریال را با تاثیرپذیري از سال ها 
بهره گیري از محضر عرفا مقایسه مي کرد. در عراق هم دکتر 
ابراهیم جعفري )نخست وزیر سابق عراق؛ که آشنایي فراواني 
با قرآن دارد( از »یوسف پیامبر« به عنوان الگویي براي سایر 
کارهاي تلویزیوني و سینمایي جهان اسلام یاد مي کرد. یک 
سیاستمدار عراقي دیگر هم مي گفت که اگر مصطفي عقاد 
)کارگردان فیلم محمد رسول الله)ص(( زنده بود، در مقابل 
صحنه به صحنه سریال یوسف پیامبر سجده مي کرد. در 
تاجیکستان نیز معاون رئیس جمهور و وزیر فرهنگ و هنر 
آن کشور، از سریال به شدت تعریف و تمجید و یک مراسم 
تجلیــل از آن برگزار کردند. علاوه بر آن، در مطبوعات آن 

کشور نیز انعکاس فراواني یافت.
*  جلســه با سیدحسن نصرالله چه زمانی و در 

کجا برگزار شد؟
    - اوایــل مــاه مبارک رمضان ســال 88 به لبنان 
سفر کردیم. جاي شــما خالي بود، سیدحسن نصرالله ما 
را پذیرفتند و همراه با آقاي شورجه نزد او رفتیم. قرار بود 
که یک گفت وگوي نیم ساعته داشته باشیم، اما دو ساعت 

و ربع به طول انجامید.
* در این جلسه چه صحبت هایي شد. نظر نصرالله 

درباره یوسف پیامبر چه بود؟
    - او از ارزش ها و نکات سریال یاد مي کرد. اما نکته 
جالب توجهي که گفت این بود که 11 قسمت اول سریال 

اشاره:
متن پیش رو، خلاصه ای تلفیق شده از سه گفت وگوی منتشر شده با فرج الله سلحشور 
در روزنامه کیهان است. این مصاحبه ها در سال های گذشته و به مناسبت پخش سریال 
»یوســف پیامبر)ع(« و بازتاب های آن و همچنین به مناسبت نگارش فیلمنامه سریال 
»موسی کلیم الله)ع(« منتشر شــده بودند که به مناسبت رحلت این هنرمند متعهد، 

دوباره منتشر می شوند.

بازنشر گفت وگو با مرحوم فرج الله سلحشور

قلب مردم دنیا را 
تسخیر خواهیم کرد

آرش فهیم

را همــراه با خانواده اش، به صورت یکجا دیده اند و آن قدر 
اند  جذب آن شــده بودند که گذشت زمان را حس نکرده 
و حتي ناهار هــم نخورده اند. مي گفت که تا حدي تحت 
تاثیر یوسف پیامبر قرار گرفتند که گاهي در حین تماشاي 
سریال گریه مي کردند. همان طور که مي دانید، منبرهاي 
سیدحســن نصرالله در داخل و خارج از لبنان، مخاطبان 
بسیاري دارد، اما او در ماه مبارک رمضان، بخشي از زمان 
سخنراني اش را به نمایش سریال یوسف پیامبر اختصاص 
مي داد و مي گفت که ابتدا یوسف، بعد سخنراني! به این هم 
اشــاره کرد که به شبکه المنار لبنان تاکید نموده تا توجه 
خاصي به پخش این مجموعه شود و به جوانان هم بسیار 

توصیه کرده بود که حتما یوسف پیامبر را تماشا کنند.
* نظر نصرالله درباره هنر و سینما چه بود؟

    - او مي گفت که دشمنان خیلي خوب از این ابزار 
استفاده مي کنند، اما ما تا به حال آن طور که شایسته است 
از آن بهره نبرده ایم. به نظر سیدحسن نصرالله، سینما یک 
ســلاح است که جهان اسلام در اســتفاده از آن کوتاهي 
کرده است. معتقد بود که راه استفاده از سینما هم همین 
شیوه اي است که ما در سریال یوسف پیامبر به کار بردیم. 
نصرالله مي گفت باید در فیلمسازي به یک شیوه، قاعده و 
فرمول درست برسیم تا هرکس دیگري هم خواست، بتواند 

با پیروي از آن فرمول، به هدف برسد.
* نظرات هنرمندان ســایر کشورها نسبت به 

»یوسف پیامبر« چه بود؟
    - هم در تاجیکستان، هم عراق و هم لبنان، سریال 
یوسف پیامبر مورد استقبال شدید هنرمندان قرار گرفت 
و جلســات متعددي با هنرمندان این کشــورها داشتیم 
که گفت وگوهاي مفصلي انجام دادیم که این مســئله در 

مطبوعات آن کشورها انعکاس فراواني یافت. خود هنرمندان 
آن کشورها تبدیل به مبلغان سریال یوسف پیامبر شدند. 
برعکس هنرمندان و نشــریات داخل کشور که علیه این 
ســریال هموطن خودشان جبهه گرفتند و آن را در تضاد 
با آرمان هاي ســینماي موجود مي دانند، در آن کشورها، 

واکنش هنرمندان و روزنامه ها، متفاوت بود.
    * از کشورهاي اروپایي و آمریکایي چطور؟ آیا 

در آنها نیز از سریال استقبال کردند؟
    - بلــه، همان طور کــه عرض کردم، در تمام دنیا، 
یوســف پیامبر دیده شده اســت و تا جایي که به ما خبر 
داده اند یوســف پیامبر در کشورهاي آلمان، هلند، آمریکا، 
فرانسه و سوئیس مورد استقبال خاصي قرار گرفته است.

* فکر مي کنید دلیل این همه استقبال از »یوسف 
پیامبر«، حتي در بین غیرمسلمانان چیست؟

    - مجموعه یوسف پیامبر با فطرت انسان ها ارتباط 
برقــرار مي کند. فطرت یک قدرت تشــخیص و تمیز امر 
عادلانه و منصفانه اســت که خداوند در نهاد انســان قرار 
داده است و باعث مي شود که انسان ها فارغ از مسلمان یا 
غیرمسلمان بودن خوب را بپذیرند. یوسف پیامبر حقیقت 
است نه دروغ. حقیقت و راستي هم موافق با فطرت انسان 
است. آدم ها همان قدر که از دروغ و توهم و سر هم بافي 
بدشان مي آید، حق را مي پذیرند. متاسفانه، غالب فیلم هاي 
امروز دنیا دروغ هســتند، مگر آن بخشــي که براســاس 
مستندات ساخته مي شوند. علاوه بر این، یوسف پـــیامبر 
قصه زیبایي دارد و انسان ها قصه زیبا را دوست دارند. نکته 
دیگر این اســت که این داستان عبرت آموز است. معمولا 
فیلم هایي که در آنها عبرت آموزي وجود دارد، بیشتر مورد 
اســتقبال قرار مي گیرند و این ویژگــي مورد تاکید قرآن 
هم قرار گرفته اســت. ویژگي دیگر سریال یوسف پیامبر، 
محتوادار بودن آن است. عبادت، عشق، ایثار، گذشت، ایمان 
و ... محتواي این مجموعه است. به این موارد اضافه کنید 
جذابیت هاي بعدي همچون دکورها، بازیگري، فیلمبرداري، 
موسیقي متن و ... را که همه این عوامل دست در دست هم 
قرار داده اند تا یوسف پیامبر با چنین استقبالي مواجه شود.
* اگر جشــنواره هاي اســکار و کن شما را 

دعوت کنند و بخواهند جایزه بدهند، دعوتشــان 
را مي پذیرید؟

    - نخیر، نمي پذیرم. چون هیچ ارزشــي براي کن و 
اسکار قائل نیستم. این جشنواره ها صهیونیستي و در جهت 
اهداف آمریکا هستند و حتي اگر به من جایزه هم بخواهند 

بدهند، نمي گیرم.
* اما اکثر فیلمسازان، حضور در کن و اسکار و 
جشنواره هایي از این قبیل را یک افتخار مي دانند.

    - ایــن به خاطر غلبه رویکــرد مادي گرایانه، دنیا 
دوستي و نفساني در سینماست. طبیعي است که در این 
شرایط سینماگران علاقه مند به کن واسکار شوند. ضمن 
این که انتخاب سریالي چون یوسف پیامبر توسط چنین 

جشنواره هایي غیرممکن است.
* چرا؟

    - چون »یوسف پیامبر« از اساس با اغراض آنها در 
تضاد است. این سریال ریشه صهیونیسم را مي زند و علیه 
تفکر صهیونیســتي است. در این مجموعه، اسلام و قرآن 
ترویج مي شــود و انبیاء انسان هایي کارآمد و مدیر معرفي 
مي شوند. این در حالي است که از نگاه صهیونیست ها، انبیا 
نه معصومند و نه کارآمد و تنها کارشان عبادت است و این 
هم که مردم از پیامبران پیروي مي کنند، از نظر آنها، اشتباه 
اســت. به این ترتیب، بر فرض محال هم اگر اسکار و کن 
به یوسف پیامبر جایزه بدهند، نباید پذیرفت، چون حتما 
اغراضي غیرانساني دارند.  بگذارید صراحتا بگویم؛ یک جایزه 
از سوي فرهنگســراي قرآن به عنوان خادم قرآن به بنده 
اعطا شده است که این را بزرگترین افتخار خودم مي دانم 

و آن را با جایزه کن و اسکار هرگز عوض نخواهم کرد.
* شما ریشه و منشا اصلي مشکلات گریبانگیر 

سینماي ارزشي را چه مي دانید؟
    - بنده تمام مشــکلات امروز ســینماي ایران را از 
دولت اصلاحات مي دانم. متاســفانه از زماني که عطاءالله 
مهاجراني وزیر ارشاد شد، بدترین و بدآموزانه ترین فیلم ها، 
مجوز نمایش گرفتند و در مقابل نسبت به سینماي ارزشي 
بي توجهــي صورت گرفت. این رفتار در زمان مدیران پس 
از مهاجراني هم ادامه یافت. آنچنان که برخي از جریانات 
ســینمایي که نســبتي با انقلاب نداشته اند و سینما را به 
بي راهه مي برند، قدرت یافتند و معلوم نیست که مي توان 
بــا آنها در افتــاد یا نه؟ البته من تاکیــد مي کنم؛ قاطبه 
ســینماگران کشــورمان را نیروهایي ارزشمند و توانمند 
مي دانم. اما ســردمداران آنها کساني هستند که سینما را 
به این روز انداخته اند. اگر فضا آلوده شود، حتي هنرمندان 
با ارزش هم کارایي شــان پایین مي آید. اما اگر فضا سالم 
باشــد، هنرمندان هم بازدهي خوبي دارند؛ ما آثاري چون 
ایوب پیامبر، پرواز در شب، مردان آنجلس و یوسف پیامبر 

را با همین هنرمندان تولید کردیم.
* آقاي سلحشــور! شما از منتقدان سرسخت 
سینما و وضعیت غالب بر آن هستید. با این نگاه، آیا تا 
به حال فیلمي را هم دیده اید که از آن خوشتان بیاید؟

    - بله دیده ام!
* مثلاچه فیلم هایي؟

    -خیلي فیلم ها؛ مثل »آژانس شیشــه اي«، »رنگ 
خدا«، »زیر نور ماه«، »لیلي با من است«، »پرواز در شب« 
و... اما مسئله این است که این گونه آثار استثنا هستند و 

به قول فلاسفه، استثناء قاعده نیست.
* بازیگران مورد علاقه تان چه کساني هستند؟

    - من بازیگران ایراني را، هنرمنداني خوب و توانمند 
مي دانم؛ پرویز پرستویي، رضا کیانیان، اکبر عبدي، کتایون 
ریاحي، محمود پاک نیت و... بازیگران بسیار خوبي هستند. 
براي مصطفي زماني )بازیگر نقش یوزارســیف( هم آینده 

بسیار درخشاني را پیش بیني مي کنم.
* اما پرویز پرستویی چندی پیش به شما توهین 
کرده و گفته بود که »آدم اگر به گدایی بیفتد نباید 

برود با این آقای سلحشور کار کند« نظر شما درباره 
این حرف چیست؟

اظهار نظر آقای پرســتویی نسبت به بنده از سر لطف 
است. اگر ما را قابل بدانند و بتوانیم از پس دستمزد ایشان 
بر بیاییم، خوشحال می شویم که در سریال موسی )ع( با 

ما همکاری کند.
 *  معمولاً ســاخت سریال هایی چون »یوسف 
پیامبر« با مشکلات فراوانی که بسیار سخت هم حل 
می شوند روبرو می شوند. کمی در مورد این مشکلات 

و چگونگی کنار آمدن با آنها بگویید.
در طول تولید این سریال اتفاقات بسیار عجیبی افتاد. 
به عنوان مثال یک نفر در حال بازی کردن از اسب می افتاد و 
پایش می شکست و دیگر نمی توانست به کار ادامه دهد. فرد 
دیگری را جایگزین او می کردیم که از قضا بهتر درمی آمد. 
یک بار در وسط فصل تابستان، نیاز به هوای ابری داشتیم. 
در حالی که هوا کاملا صاف و آفتابی بود، درست در لحظه ای 
که ما فیلمبرداری را شروع کردیم، ابرهایی از افق آمدند و 
جلوی خورشید را گرفتند و شرایطی که ما می خواستیم 
مهیا می شد. یک بار هم برعکس؛ در فصل زمستان که هوا 
کاملا ابری بود و ما به هوای آفتابی نیاز داشتیم، تنها همان 
مساحتی که در آن فیلمبرداری می کردیم به مدت 10 روز، 
یعنی درست همان زمانی که به آن احتیاج داشتیم آفتابی 
بود. از این موارد در طول ســاخت این سریال بسیار اتفاق 
افتاد. برای من اثبات شد که خدا سینمای دینی را دوست 

دارد، همان قدر که از سینمای غیردینی متنفر است.
* تولید سریال یوسف پیامبر)ع( زمان و هزینه 
بسیار کمتری را از موارد مشابه مصرف کرد. دلیل 

این امر چیست؟
نظم از مهم ترین ویژگی های ســاخت سریال یوسف 
پیامبر بــود. برای ایجاد این نظم، فضــای مذهبی ایجاد 
کردیــم. به این ترتیب که نمازخانــه و پیش نماز تعیین 
شد. هر صبح قبل از شروع فیلمبرداری، قرآن و دعا قرائت 
می شد. البته اعضای پروژه مجبور به شرکت در این برنامه ها 
نبودند. اما در طول زمان گرایش شان افزایش می یافت. در 
حین ســاخت سریال طی چند سال مسائلی نظیر اعطای 
وام بــه همکاران، محبت به آنهــا و حتی در کنار هم غذا 
خوردن رعایت می شد. همین اعمال بر کار و سلامت تأثیر 

می گذاشت و به نظم آن کمک می کرد.
* سینمای دینی در ترویج آموزه های دینی تا 

چه حد کاربرد دارد؟
ببینید، ســریال قبلی بنده، اصحــاب کهف )مردان 
آنجلس( تاکنون حدود 3 میلیارد مخاطب جهانی داشته 
است. اگر قرار بود که این داستان را از طریق منبر برای 
این جمعیت تعریف کنیــم، نیاز به منبر رفتن 40 هزار 
نفر اســت که در صورتی که مخاطب هر بار منبر رفتن 
آنها 100 نفر باشد. 2۵0 سال طول می کشد. این مسئله 
کاربرد و سیع سینما را برای ترویج مفاهیم و ارزش های 
دینی نشــان می دهد که ما از آن غافل هستیم. قرآن و 
هنر هر دو معجزه هســتند که اگر همراه یکدیگر شوند، 
اعتقاد قلبی و یقین دارم که اســلام در کوتاه  ترین زمان 
دنیا را تسخیر می کند. چون آن هایی که با سینما جهان 
را استثمار کرده اند، در اصل حرفی برای گفتن ندارند. ما 
حرف حق داریم اما ابزار نداریم. باید به نقطه ای برســیم 
که از طریق زبــان هنر، حرف خود را به گوش جهانیان 
برسانیم. مقایسه سینمای قرآنی با سینمای انسان محور، 
مثل مقایســه کلام خداوند با کلام انسان است که اصلا 
قابل قیاس نیستند. ما می توانیم با ساخت یک اثر قرآنی 
جواب صدها کار دشمنان را بدهیم. ضمن اینکه این نوع 
آثار مخاطب بسیاری جذب می کنند و عمر طولانی دارند. 
آثار ســینمایی جهان که بویی از مذهب برده اند، پس از 
گذشت ده ها ســال هنوز جزو بهترین فیلم ها هستند و 

همچنان مخاطبان زیادی دارند. 

و باورپذیر اجــرا کرد و این اثر به عنوان یکی از 
فیلم های به یاد ماندنی دفاع مقدس در سینمای 
ایران ثبت شد.اینک که پرچمدار سینمای دینی 
به ســوی معبود عروج کرده است انتظار می رود 
کــه این بیرق را ســینماگران متعهد همچنان 
برافراشــته نگاه دارنــد. در دریای بیکران قرآن 
غوطه ور شوند و دُرها و مرجان ها را غواصی و در 
معــرض دید همگان قرار دهند. تاکنون حاصل 
زحمات هنرمندان و بهره مندی آنان از کتاب و 
عترت، قطره ای از اقیانوس بیش تر نبوده است. در 
این زمینه هر مقدار تحقیق و تلاش شود سزاوار 
است و آثاری که بر این مبنا و با جاذبه های هنری 
ساخته شــود چون برگرفته از سرچشمه زلال 
وحی است بر دل های شیفته حقیقت می نشیند 

و مانایی خواهد داشت.

سید محمد حسینی )وزیر سابق ارشاد(: 
فرج الله سلحشور از جمله مردان مصمم و مؤمنی 
بود که نزدیک به چهار دهه اندیشه و توان خود 
را بــه کار گرفت تا باورها و معارف ناب را در آثار 
هنری به منصه ظهور بنشــاند. با شناختی که 
از آموزه های قرآنی مخصوصا سرگذشــت انبیاء 
داشت و با همتی والا مجموعه های تلویزیونی و 
سریال های فاخری همچون »حضرت ایوب)ع(«، 
»مردان آنجلس« و »یوسف پیامبر)ع(« را تقدیم 
مــردم کرد. آثار ماندگاری که غالب مردم ایران 
و نیــز غیرایرانی ها در کشــورهای مختلف را 
مجذوب خود ســاخت. در زمان برگزاری هفته 
فرهنگی جمهوری اســلامی ایــران در آنکارا، 
هنگام بازدید از نمایشگاه به همراه وزیر فرهنگ 
ترکیه به تصاویری از سریال »یوسف پیامبر)ع(« 
رســیدیم، قبل از اینکه نام ســریال را ببرم یا 
توضیحی پیرامون آن مطرح کنم، ایشــان خود 
شروع به صحبت درباره سریال کرد که اظهارات 
وی نشان می داد آن را دیده است. یعنی نه تنها 
مردم بلکه برخی مســئولان کشورهای منطقه 
نیز این مجموعه را مشاهده کرده اند. این سریال 
که بارها از شبکه های تلویزیونی مختلف پخش 
شــد الگوی مناسبی فرا روی سینماگران دینی 
است که بدان تأســی جویند و این سبک را با 
خودباوری و اعتماد به نفس، به کمال برسانند.
اولین بار که خبردار شــدم این هنرمند متعهد 
به ســرطان مبتلا شــده با تأثر فراوان به منزل 
وی رفتم. هرچند که از نظر جســمی رنجور و 
متفاوت از گذشــته بود اما با همان شــادابی و 
سرزندگی همیشگی از آثار خود سخن می گفت 
و دست نوشته های خود در مورد سریال »حضرت 
موسی )ع(« را با اشتیاق نشان و توضیح می داد. 
گویی لحظه شماری می کرد که نگارش آن نهایی 
شده و با کمک دستگاه ها و نهادها هرچه سریع تر 
مرحله تولید آغاز شود، تا یک اثر ماندگار دیگر 
در کارنامه اش ثبت و ذخیره آخرتش گردد. این 
هنرمند متعهد که بعضا به خاطر مواضع صریحش 
آماج حملات قرار می گرفت همواره از هنر دینی 
و سینمای تراز انقلاب اسلامی سخن می گفت. 
در سال پایانی عمرش نیز علی رغم ضعف مفرط 
در چندین برنامه شــرکت کرد از جمله برنامه 
تجلیلی که در خبرگزاری فارس برپا شــد. در 
آن مراسم که سینماگران متعهد حضور داشتند 
خاطراتی از ایشــان نقل کردم از جمله به فیلم 
»پرواز در شب« اشاره نمودم که آقای سلحشور 
نقش فرمانده گردان دلاور کمیل را بسیار زیبا 

سلحشور؛ هنرمند عدالتخواه
 پرچمدار سینمای دینی

کتایون ریاحی: 
یک بار در پروژه »یوســف پیامبر« شنیدم 
که در مقطعی بودجه ســریال اضافه آمده بود 
و او این میزان بودجه اضافه را تقســیم کرد که 
برای من بسیار جالب بود. معمولا تهیه کنندگان 
و عوامل همیشــه بودجه کم می آورند و چنین 
کاری نمی کنند به همین دلیل این اقدام وی و 
مخصوصا اینکه این کار را از پایین شــروع کرد 
برای من بسیار جالب بود. او تقسیم بودجه اضافه 
را از کارگران صحنه و پشت صحنه شروع کرد و 
بعد به بالا رسید. اینها مواردی است که با وجود 
اینکه من سال هاست در حوزه بازیگری حضور 
دارم از طرف هیچ کارگــردان و تهیه کننده ای 

ندیدم.

جعفر دهقان: 
مادیات هیچ اهمیتی برای فرج الله سلحشور 
نداشــت و دســتمزدی که به عنوان نویسنده، 
کارگردان و تهیه کننده برای خود قائل می شد 

یک چهارم دستمزد یک بازیگر بود.


